

FULL PAPERS

用分光光度法测量碳酰肼及孔雀石绿与碳酰肼的缩合反应动力学

伍涛, 张同来*, 陈红艳, 张建国

北京理工大学爆炸灾害预防控制国家重点实验室, 北京 100081

收稿日期 2004-4-5 修回日期 2004-10-10 网络版发布日期 接受日期

摘要 用分光光度法研究了(15.0~22.0)℃温度区间, 水溶液中孔雀石绿和碳酰肼的缩合反应动力学。结果表明: 此反应为二级反应,

对于反应物分别为一级反应, 离子强度在(0.2~1.0) mol·L⁻¹

内对该反应产生负盐效应。提出了孔雀石绿和碳酰肼的反应机理。据此机理导出的速率方程与实验结果相吻合。在此基础上提出了测量碳酰肼浓度范围在(0.02~0.5)×10⁻³ mol·L⁻¹的分光光度法。

关键词 [碳酰肼,孔雀石绿,动力学及机理,分光光度法](#)

分类号

Molecular Recognition of Chiral Zinc Porphyrin with Amino Acid Esters

WU Tao, ZHANG Tong-Lai*, CHEN Hong-Yan, ZHANG Jian-Guo

State Key Laboratory of Prevention and Control of Explosion, Beijing Institute of Technology,

Abstract The kinetics of the condensation reaction of malachite green and carbonylhydrazide was studied by spectrophotometry in aqueous solution in the temperature range of 15.0—22.0 °C. The reaction was found to be second-order overall, first-order with respect to each reactant. The effect of ionic strength on the reaction has negative salt effect in the range of 0.2—1.0 mol·L⁻¹. A mechanism of the reaction between malachite green and carbonylhydrazide was proposed, and the rate equation derived from the mechanism can explain all experimental observations properly. Based on this reaction, a method of determining the content of carbonylhydrazide in the concentration range of (0.02—0.5)×10⁻³ mol·L⁻¹ was proposed.

Key words [carbonylhydrazide](#), [malachite green](#), [kinetics and mechanism](#), [spectrophotometry](#)

DOI:

通讯作者 张同来 ztlbit@public.bta.net.cn

扩展功能
本文信息
▶ Supporting info
▶ PDF(OKB)
▶ [HTML全文](OKB)
▶ 参考文献
服务与反馈
▶ 把本文推荐给朋友
▶ 加入我的书架
▶ 加入引用管理器
▶ 复制索引
▶ Email Alert
▶ 文章反馈
▶ 浏览反馈信息
相关信息
▶ 本刊中 包含“碳酰肼,孔雀石绿,动力学及机理,分光光度法” 的相关文章
▶ 本文作者相关文章
· 伍涛
· 张同来
· 陈红艳
· 张建国